
a promis că va fi nelipsit de la viitoarele spectacole ale Institutului, studenţii 
se îndreaptă spre ieşire. 

* * * 

In seara aceleiaşi zile, cei mai mult i dintre studentii eroi ai acesibui ire-
portaj s-au regăsi t pe iperoniul Gărdi de Nord perutru a pleca la m u n t e sau la 
mare, marmat i cu valize sau rucsacuri, f luturìnd batiste de la geamuri le vagoa-
nelor, noilor prieteni cunoscuţi în r i tmul ciocanelor sau la gura cuptoarelor de oţel. 

* * * 

Practica studenţilor din Insti tutul de Teatru ìn uzine s-a dovedit rodnică. 
Mulţumită acestui contact, mumca profesională sporeşte în valoare artistica : 
urmărindu- i zi de zi pe .muncitori ìn procesul de producţie, nu numai ca obser-
vatori ci şi ca particiipanti activi, studenti i şi-mi dat scarna de bogătia sufle-
tească, de ìnalta ţinu-tă etica a celar mai mult i dintre muncitori, au învăţa t să 
cunoască mai profund s t ructura morală a mul te rà d in t re personajele pe care 
vor avea ìn viitor prilejul sa le joace. 

Anul acesta se face întîia oară un asemenea fel de practica. Resultatele 
obţinute pledează pentru continuarea ei şi pe viitor. 

llie Rusu şi Eugen Nicoarâ 

STUDENTI! AU CUVÎNTUL 
(Fragmente din scrisorile primite la redacţie de la stu

denti anului IV al Institutului de teatru, care au făcut 
practica pe Unga casele raionale de cultura din ţară.) 

„Am învăţat să conduc tractorul , dar 
am pătruns şi in sufletul tractoristu-
lui..." 

« 
„Cea mai interesantà parte a prac-

ticii noastre, ìn special a mea, consta 
in cunoasterea vieţii oamenilor mundi, 
care construiesc astăzi socialismul ìn 
patria noastră, tractoriştii, combinera, 
oamenii de partid, intelectualii, toţi ca-
racterizaţi printr-o mare bogăţie de 
sentimente şi ginduri şi care făuresc, 
pe Unga socialism, poezia noastră 
nouă... 

...Am învăţat să conduc tractorul, 
dar am pătruns şi în sufletul tracto-
ristului. 

Am légat saci de grîu pe combina, 
dar am cunoscut şi gîndurile omului 
care lega saci Unga mine. 

Am spart piatră la cariera, dar ceea 
ce mă interesa era spărgătorul de 
piatră. 

Aid, în toiul mundi, am gàsit ade-
vărul vietii, care cu precadere trebuie 
adus pe scena. 

Şi putinii tovarăşi care mi-au stìn-
jenit buna desfăşurare a mundi artis-
tice, m-au învătat ceva : că mai sìnt 
demente care nu ştiu ce înseamnă a-

devărata muncă şi că aceste demente 
trebuie ìndreptate. 

Cînd mă voi întîlni cu un asemenea 
persona), voi şti să-l satirizez astfel 
încît nid unul din spectatorii mei să 
nu-i semene." 

CORNELIU DUMITRAŞ 
raionul Măcin, regiunea 

Constanta 

„...această nouă metodă de muncă 
i-a făcut să înţeleagă miezul rolurilor, 
să vada altfel personajele şi chiar să 
le iubească..." 

„Am găsit aid în repetiţie două 
piese : O sa fie munta m a r e de Lucia 
Demetrius şi Oaspetele din faptul serii 
de Horia Lovinescu. Cìteva roluri erau 
cunoscute, dar nu se aprofundase sufi-
cient sensul pieselor. Am căutat să-mi 
organizez cunoştinţele primite la clasa 
maestrului Ion Finteşteanu. Am făcut 
referate în care am analizat continutul 
şi genul. După stabilirea precisa a te
mei şi a mesajului, am făcut biografia 
personajelor. Am intrat adînc în su
fletul lor şi am dezvăluit fatete ale ca-
racterului, care abia se întrezàreau, 
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după care am trecut la fragmentarea 
pieselor. 

Perttru a-i feri de rostirea mecanică, 
seacă, a textului, i-am antrenat in des-
coperirea subtextului, a sensului lăun-
tric al vorbelor, care trebuie neapărat 
să trezească senzaţii, imagini, năzuinţe. 

Am găsit necesar să fac referate în 
care am vorbit despre felul in care tre
buie să se rostească cuvîntul pe scena, 
despre acţiunea principală, idee, tema, 
conflict, subtext, comunicare, pauză 
psicologica şi ponza logica, acţiuni 
psiho-fizice, despre intonaţie, accent, 
ritm şi gradaţie. Mi-a produs o mare 
mulţumire mărturisirea actorilor ama
tori că această nouă metodă de muncă 
i-a făcut să înţeleagă miezul rolurilor, 
să vada altfel personajele şi chiùr să 
le iubească. Mărturisesc cinstit că 
m-am simţit alt om. 

Ei mi-au mulţumit mie — la rìndul 
meu mulţumesc partidului, care imi a-
sigură condiţii de studii. De asemenea, 
trebuie să mulţumesc maestrului Ion 
Finteşteanu, din a cărui experienţă — 
împărtăşită cu aragoste — învăţăm 
mereu. 

Am început munca la o nouă piesă. 
Tinînd seamă că raionul e complet co-
lectivizat — ca de altfel întreaga re-
giune — m-am oprit la Aripă de rîn-
dunică, comedia lui Sùtô Andras, a că-
rei acţiune are loc într-o gospodărie 
agricola colectivă. 

Am in plan un référât despre unele 
mici secrete care ajută interpreţilor la 
sublinierea anumitor idei ; de asemenea 
vreau să dau noţiuni de machia], de
cor, lumina, costume şi recuzita. 

Spectatori sìnt din belşug. Iubesc 
teatrul. $i e bine că vor să vada pe 
scena viaţă, adevăr, că devin mereu 
mai exigenţi. E bine !" 

ION JUGUREANU 
raionul Feteşti, regiunea 

Canstanţa 

„...Este necesar ca în Inst i tut să a-
vem posibilitatea de a studia şi a rea-
liza noi înşine cele mai frecvente for
me aie activităţii artistico de masă..." 

„Cu toate că eram informat şi cu-
noşteam in prealabil importanţa şi 
amploarea mişcării artistice de amatori 
din tara noastra, am fost impresionat 
de diversitatea manifestărilor artistice, 
de larga lor popularitate şi de tumul
tui creator al participanţilor. Am fost 
in centrul activităţilor artistice din ra

ionul Făgăraş, străduindu-mă a fi cel 
puţin un ìndrumator entuziast, dar — 
din pacate — pentru scurtà durata. 

In etapa actuală, brigàzile artistice 
de agitaţie sìnt in plinà activitate de 
concurs. De aceea, la propunerea con-
siliului sindicai locai şi a casei de cul
tura, am dus muncă de ìndrumare cu 
majoritatea brigăzilor, ca membru al 
comisiei raionale de concurs, şi muncă 
de instruire, în special cu o singură 
brigadă, cu mari posibilităţi, dar farà 
instructor. 

Ca instructor am putut să foiose se 
cunoştinţele obţinute in trei ani de ac-
torie, dar ca ìndrumator, unde este ne-
cesarà o anumită experienţă şi o oare-
care pregătire teoretica, specifica aces-
tei munci, mi-a fost ce va mai greu. lata 
de ce cred că, farà a ne încărca pro-
gramul nostra de studiu, este necesar 
ca în Institut să avem posibilitatea de 
a studia şi a realiza noi înşine cele 
mai frecvente forme ale activităţii ar
tistice de masà care au tangente cu 
teatrul. Nu ne trebuie pentru aşa ce va 
discipline speciale, sali speciale sau ore 
speciale, ci doar o orientare a mundi 
cercurilor ştiinţifice studenţeşti din In-
stitutul nostra — şi probabil chiar a 
unor catedre — spre cercetarea cu a-
devàrat ştiinţifică a artei noastre popu-
lare, a noului nostru folclor, şi spre 
gàsìrea soluţiilor corespunzâtoare de 
realizare regizorală, actoricească şi (de 
ce nu ?!) scriitoricească. 

Susţin această propunere, deoarece 
însăşi indicaţia Ministerului învăţă-
mîntului şi Culturii, ca şi studenţii 
Institutului de teatru sa faca practicà, 
pretinde actualei noastre activităţi 
ştiinţifice şi programei analitice să 
prevada pe Unga scene, tablouri, acte 
din piese de teatru şi, foarte rar , 
poezii şi vodeviluri, şi mijloace menite 
să ne inarmeze pentru viitoarea noas
tra activitate din teatre, cind va tre-
bui să firn principalii îndrumători ai 
talentaţilor artisti amatori. 

Ci dacă paralel, sau in comun cu noi, 
realizeazà acelasi lucra şi cólegii ce-
lorlalte institute de artă — muzicà si 
arte plastice —, rezultatul va fi ex-
celent. 

La aceasta vreau să adaug ca am 
simţit necesitatea să li se facă instruc-
torilor artistici de pe Unga ìntreprin-
deri şi cluburi, o pregàtire mai temei-
nică şi periodic reîmprospătată. De a-
semenea şi numărul lor ar trebui 
màrit." 

AU HASNAS 
Făgăraş, regiunea Stalin 
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„Cred că ar fi bine să se înfiinţeze 
studiouri ale artistului amator..." 

„Cred ca ar fi bine să se înfiinţeze 
studiouri ale artistului amator, cu ca-
binete metodice pe diferite ramuri de 
specializare, ca : decor, costum, ma
chia] şi, mai ales, un curs de dicţiune, 
adaptât la posibilităţile şi cerinţele 
teatrului de amatori. în cazul cìnd tea-
trele regionale sprijinà efectiv cu ma
teriale casele de cultura, aceasta tre-
buie să se facă mai rational. Nu cum 
e cazul teatrului din Oraşul Stalin, 
care a expédiât în chip de ajutor Ca-
sei de cultura din Rupea, o sumedenie 
de costume clasice (reformate), neţinînd 
cont de specificul şi mai aies de re-
pertoriul contemporan al teatrului de 
amatori. Un contact mai strîns şi o 
grijă permanentă a teatrelor regionale 
fata de mişcarea teatrale de amatori 
vor aduce roade din cele mai bune." 

CONSTANTIN DRÀGÀNESCU 
Făgăraş, regiunea Stalin 

„Colectiviştii privesc cu mai mult 
optimism reuşita echipei lor la con
curs." 

„-«... Muncim cu ìncredere si sigu-
ranţă în dobîndirea unei vieti mai ìm-
belşugate, mai farà griji, ne avîntăm 
siguri de izbîndă la îndeplinirea măre-
ţului plan de şase ani, adoptât la Con-
gresul al III-lea al P.M.R. — şi vom 
reusi. Recolta acestui an e foarte bună. 
Colectiviştii nostri sînt hotărîţi să nu 
lase nici un spie pe cîmp, să nu fie 
nici un fel de risipă, să trăim din ce 
in ce mai bine. Şi nici cu activitatea 
artistica nu stăm mai prejos. Echipa de 
teatru a comunei noastre este aceea 
care va reprezenta raionul Băneasa la 
Festivalul bienal de teatru «I. L. Cara-
giale». Cu aceste cuvinte m-a întîm-
pinat tovarăşul Andrei Ivanov, pre-
şedintele G.A.C. „Pămînt desţelenit", 
din comuna Gîrliţa, participant la eel 
de al III-lea Congres al P.M.R. Cu 
echipa acestei colective am lucrat 
12 zile. 

(...) De la colectivistul Marin Cucu 
am învăţat cum se sapă porumbul, cu 
Constantin Gîdea am lucrat pe com
bina. Stela Ivaşcu m-a învăţat să se-
cer... Chiar dacă la început colectiviştii 
Marin Cucu şi Mihai Boruz, care sînt 
şi artisti amatori, nu cunoşteau şi nu-şi 
puneau prea multe problème în ce pri-
veste interpretarea rolurilor lor, ei îţi 

vorbesc acum mult despre rolurile lor 
şi despre piesa în care joacă, cunosc 
evoluţia şi scopurile personajelor, pri
vesc totul mai dialectic. Mihai Boruz 
de pildă, în spectacolul pe care l-am 
dat la 10 iulie în comună — în cadrul 
unei „duminici festive" în cinstea co-
lectiviştilor fruntaşi — a fost unul din- . 
tre cei mai buni în rolul lui Gore. Nici 
colectivistul Constantin Gîdea nu a fost 
mai prejos. Desi însurat şi eu copil, 
nu şi-a precupeţit nici un efort pentru 
însuşirea indicatiilor date, chiar dacă 
repetiţiile nu puteau să aibă loc decît 
de la ora 8 seara — cînd veneau de 
la cîmp — şi pînà la 12 noaptea. Se-
riozitatea, atentia şi interesul pe care 
le-a dovedit la repetiţii, il caracteri-
zează şi în muncă. Munceşte cu multa 
pasiune şi este foarte conştiincios. De 
asemenea, Stela Ivaşcu, o colectivistă 
în vîrstă de numai 16 ani, care pe 
cîmp, la secerà, nu e întrecută de ni-
meni, a dovedit pe scena multa sensi-
bilitate, interpretìnd cu multa caldura 
şi inteligenţă rolul Stelei din O să fie 
nuntă mare. Cu astfel de oameni am 
lucrat. Am muncit împreună pe cîmp, 
am discutât, am glumit, am cîntat îm-
preună, ne-am împrietenit. Şi astfel, 
am avut de învăţat unii de la alţii 
multe lucruri... Şi tot împreună am 
trăit emoţia spectacolului de duminicà 
10 iulie, eu piesa care se mai jucase. 
Pretendile erau mai mari, curiozitatea 
crescuse şi ea din partea colectiviştilor. 
Se anunţau multi spectatori, aşa încît 
căminul cultural devenea neîncăpâtor. 
Am amenajat însă prin muncă volun-
tară scena din gradina de vara a càmi-
nului si lumea a fost mulţumită. Spec
tacolul a avut mult succès. Nivelul sàu 
artistic a crescut într-adevăr. Colecti
vism privesc cu mai mult optimism 
reuşita echipei lor la concurs." 

NIC. C. NICOLAE 
Băneasa, regiunea Constanta 

„Preocuparea pentru calitate a înce
put să fie in centrul atenţiei tuturor 
formaţiilor de amatori." 

(...) „Zi de zi, în mijlocul oamenilor 
mundi am învăţat un lucru important 
pentru noi : legatura omului cu munca 
sa, modelarea caracterului după speci
ficul acesteia, felul în care munca li
bera, cinstită, atrage după sine o con
stante luminata. 

Am putut studia adevărata faţă su-
fletească a eroilor din viaţă : cu rea-
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lizări şi greşeli, cu calităţi şi defecte, 
cu contradicţii şi armonie, dar totdea-
una robusta şi plinà de entuziasm. A-
ceastă robusteţe se datoreşte înţele-
gerii profunde a liniei politice a par-
tidului. 

(...) Exista multe piese ìntr-un act, 
tipărite, dar nu toate ajung la casele 
de cultura. De aceea, exista o veşnică 
goană după noi piese, goană în care 
intervine, pe Unga criteriul valoric, şi 
criteriul specificului regiunii. 

Toţi cei care se ocupă de această 
problema sìnt domici să discute pro-
blemele care-i frămîntă, cu scriitori de 
talent, pentru ca aceştia să serie şi 
pentru căminele culturale sau casele 
de cultura. 

Din lipsa unei bune orientări a re-
pertoriului a fost posibil ca aproape 
75% din echipele concurente la faza 
raionalà a Concursului bienal „I. L. 
Caragiale" să se prezinte cu piesa 
Deşteapta pămîntului — piesă cu o re
plica vioaie, cu umor, cu calităţi dra-
matice, dar farà o legatura majora cu 
viaţa satului nostru de azi. 

Poate că aceasta se datoredzà şi lip-
sei de cadre special pregàtite pentru 
activitatea culturală şi din pricina a-
ceasta, directorul càminului cultural 
este foarte ades şi învăţător, şi direc
tor de şcoală, şi creator de texte dra-
matice ş.a. Oricit ar fi de capabil, un 
singur om nu poate duce in spate a-
titea sarcini, farà a lăsa in paraginà 
cìnd pe unele, cìnd pe ditele. 

Cu toate aceste lipsuri, remare to-
tusi o activitate culturala intensa. Aş 
putea spune că pe Unga faptul că e 
cantitativă, activitatea artistica a ìn-
ceput să devina de calitate. Preocupa-
rea pentru calitate a început să fie in 
centrul atenţiei tuturor formaţiilor de 
amatori. în această problema un rol 
activ il are organizaţia U.T.M. din 
regiune şi raion. Organizaţia U.T.M, 
poate ajuta din ce in ce mai mult, prin 
stimularea membrilor ei din fabrici, 
la cresterea calităţii mundi artistice si 
a răspunderii faţă de această muncă." 

ILEANA STAN 
Sighişoara, regiunea Stalin 
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